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PROTOKÓŁ  Nr XVI/2016 
Sesji Rady Gminy Manowo 

odbytej w dniu 29 kwietnia 2016 roku 
 
 
Sesję rozpoczęto o godz. 1140, zakończono o godz. 1335. Posiedzenie odbyło się w sali 
posiedzeń UG Manowo. 
 
Na stan 15 radnych na Sesji obecnych było 14 radnych wg załączonej listy 
obecności.  
 
Ponadto w obradach Sesji udział wzięli: 
1. Wójt Gminy  - Roman Kłosowski 
2. Sekretarz Gminy  - Irena Oleksy    
3. Skarbnik Gminy  - Bożena Tomaszewska 
4. Protokolant  - Anna Drabik 
 
 
 

Przed rozpoczęciem sesji wystąpiły dzieci z Przedszkola Samorządowego w Rosnowie 
w przedstawieniu o tematyce ekologicznej. 

Następnie przystąpiono do ogłoszenia wyników XXI Edycji Gminnego Konkursu 
Ekologicznego. Wójt Gminy oraz Przewodniczący Rady Gminy wręczyli laureatom 
nagrody w poszczególnych kategoriach: 
 

PRACE PLASTYCZNE 

„Ekomalowanka” forma dowolna, Przedszkole 
Zajęte miejsce Imię i nazwisko Przedszkole 

I miejsce Michał Terka Bonin 

II miejsce Lena Wochna Rosnowo 

III miejsce Julia Kostrubiec Rosnowo 

wyróżnienie Ania Przewodowska Bonin 

wyróżnienie Franek Rybaczek Rosnowo 

wyróżnienie Alan Skalski Bonin 

wyróżnienie Hubert Janiec Rosnowo 

„Ekomalowanka” forma dowolna, Szkoła Podstawowa klasy I-III  
Zajęte miejsce Imię i nazwisko Szkoła 

I miejsce Patrycja Sobolewska SP Bonin 

II miejsce Karol Faluta SP Rosnowo 

III miejsce Wiktoria Rumianek SP Bonin 

wyróżnienie Natalia Sachajko SP Bonin 

wyróżnienie Wiktoria Krasowska SP Rosnowo 
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Praca plastyczna – „Czysta woda - źródło życia”, Szkoła Podstawowa klasy IV-VI  
Zajęte miejsce Imię i nazwisko Szkoła 

I miejsce Izabela Nierzwicka SP Rosnowo 

IΙ miejsce Oliwia Grzelak SP Bonin 

IIΙ miejsce Paulina Maciejewska SP Rosnowo 

PRACA FOTOGRAFICZNA 

„Przyroda Gminy Manowo w obiektywie” 
Zajęte miejsce Imię i nazwisko Szkoła 

I miejsce Weronika Hołuj Gimnazjum Manowo 

II miejsce Aleksandra Mejer Gimnazjum Manowo 

III miejsce Marta Pluta Gimnazjum Manowo 

 
 

 
Ad. I.1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji 
Otwarcia XVI Sesji Rady Gminy dokonał Przewodniczący Jan Prus i na podstawie 
listy obecności stwierdził prawomocność Sesji. Na stan 15, obecnych było 14 
radnych. 
 
Nieobecna była radna Grażyna Góral – nieobecność usprawiedliwiona.  
 
Zwolnienia: 

• Radny Leszek Kondrat (1253). 
 

 
Następnie Przewodniczący Rady przystąpił do przyjęcia porządku obrad. 
 
Wójt wystąpił o zamianę uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nabycie prawa 
własności nieruchomości. Na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 22 kwietnia 
Komisje wnioskowały o podjęcie negocjacji dotyczących warunków nabycia działki. 
Utargowałem cenę działki na kwotę 95.000 zł. Przedstawiłem również drugą 
propozycję nabycia dwóch działek za 120.000 zł, na co sprzedający wraził zgodę. W 
związku z powyższym proponuję przyjęcie uchwały w sprawie nabycia dwóch działek. 
Po scaleniu możemy zyskać trzy działki budowlane w bardzo dobrym miejscu. Taka 
procedura wymagałaby zmiany w miejscowym planie zagospodarowania 
przestrzennego.  
 
Przewodniczący Rady wystąpił z wnioskiem o wniesienie do porządku obrad uchwały 
w sprawie stanowiska Rady Gminy Manowo w przedmiocie apelu Rady Gminy 
Dobrzeń Wielki o zmiany przepisów ustawy o samorządzie gminnym w zakresie 
regulującym zmiany granic terytorium gmin. 
 
 
Do proponowanych zmian w porządku obrad uwag nie wniesiono. W związku z 
powyższym Przewodniczący poinformował, że Rada będzie obradowała według 
porządku uwzględniającym wnioskowaną zmianę (poszerzony o pkt II.4.h).  
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I. Sprawy regulaminowe: 

1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji. 
2. Przyjęcie protokołu XVI Sesji Rady Gminy. 
3. Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach podejmowanych w 

okresie międzysesyjnym. 
4. Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym. 
5. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji. 
6. Informacja komisji RG z pracy w okresie międzysesyjnym. 
7. Interpelacje i zapytania. 
8. Trybuna obywatelska. 

II. Sprawy problemowe: 
1. Obchody Międzynarodowego Dnia Ziemi w Gminie Manowo – XVI Edycja 

Gminnego Konkursu Ekologicznego i stan ochrony środowiska. 
2. Sprawozdanie finansowe za 2015 rok z działalności Spółki Elektrociepłownia 

Rosnowo. 
3. Informacja z realizacji Programu współpracy z organizacjami pozarządowymi. 
4. Podjęcie uchwał w sprawie:  

a) statutu Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Manowie, 
b) wyrażenia zgody na zawarcie umowy dzierżawy nieruchomości, 
c) wyrażenia zgody na nabycie prawa własności nieruchomości, 
d) wyrażenia zgody na nabycie prawa własności nieruchomości, 
e) wyrażenia zgody na nabycie prawa własności nieruchomości, 
f) wyrażenia zgody na nabycie prawa własności nieruchomości, 
g) wyrażenia zgody na zawarcie z dotychczasowym dzierżawcą kolejnej 

umowy dzierżawy, 
h) stanowiska Rady Gminy Manowo w przedmiocie apelu Rady Gminy 

Dobrzeń Wielki o zmiany przepisów ustawy o samorządzie gminnym w 
zakresie regulującym zmiany granic terytorium gmin. 

5. Wolne wnioski i informacje. 
6. Odpowiedzi na interpelacje. 
7. Zakończenie. 

 
 

Ad.I.2. Przyjęcie protokołu XV Sesji Rady Gminy      

Protokół XV Sesji Rady Gminy przyjęty został 14 głosami za (jednogłośnie). 
 
 
Ad.I.3 Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach 
podejmowanych w okresie międzysesyjnym 

Jan Prus – Przewodniczący Rady poinformował, że w okresie międzysesyjnym 
zajmował się następującymi sprawami: 

� 1, 15 i 22 kwietnia pełniłem dyżury w Urzędzie Gminy Manowo. 
� 22 kwietnia odbyło się wspólne posiedzenie stałych Komisji Rady Gminy 

(spotkanie z przedstawicielami Funduszu na rzecz poprawy efektywności 
energetycznej w jednostkach samorządu terytorialnego). 

 
 
Ad.I.4 Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym 
 

Wójt przekazał następujące informacje: 
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� Program 500+ - już kilkadziesiąt osób otrzymało pieniądze na konto. Wpływają 
wnioski i wydawane są decyzje. Jesteśmy przekonani, że wszystko przebiega bez 
większych uwag.  

� 5 czerwca spotkamy się z p. M. Pawlakiem z osobą, która przybliży nam temat 
termomodernizacji. Jeśli będzie szansa otrzymania 85% dofinansowania, to chyba 
będziemy skłonni sami to realizować. 

� Podpisałem umowę na realizację studium uwarunkowań. Bliższych informacji na 
ten temat udziela p. Caboń. Informacja o tym ukaże się w naszej prasie. Będzie 
możliwość składania wniosków. Studium robimy raz na kilka lat. Nie jest ono 
prawem miejscowym, ale stanowi wykładnię do planowania przestrzennego. Na 
bazie studium Wójt może wydawać decyzje administracyjne. Proszę o 
rozpropagowanie tej informacji w poszczególnych miejscowościach. Na bazie 
studium Rada Gminy będzie orzekała dla jakiego obszaru będziemy opracowywali 
plany miejscowe. Opracowanie planu  niesie za sobą konsekwencje finansowe. 
Wynikają one z zobowiązań nałożonych na gminy przez ustawę, tj. uzbrojenie 
terenu (droga, woda, ścieki).  

� Może się zdarzyć, że w maju będziemy musieli zorganizować sesję nadzwyczajną 
w sprawie dofinansowania do realizacji dwóch dróg w Boninie (jak będzie decyzja 
o przyznaniu środków).  

� 25 maja w Mostowie organizujemy spotkanie integracyjne z okazji Dnia 
Samorządu Terytorialnego. Każdy wnosi składkę w wys. 50 zł od osoby.  

� Od 24 marca przybyło na terenie gminy osiem nowych lamp ulicznych (6 w 
Kretominie i 2 w Boninie). Sukcesywnie będziemy stawiali nowe lampy. Do połowy 
maja będą założone 4 lampy na ulicy Kościelnej w Kretominie oraz pięć opraw 
realizowanych przez Zakład Oświetlenie Północ. 

� Zostały założone indywidualne liczniki energii elektrycznej w budynku socjalnym 
w Boninie.  

� Być może w najbliższych dniach rozstrzygnie się sprawa, która się toczy przez lata. 
Chodzi o ulicę w Kretominie, która połączy ul. Poziomkową z ul. Kretomińską.  

� Chciałbym poinformować, że renowacja rowu melioracyjnego w Kretominie 
nastąpi w maju.  

 
 
Ad.I.5. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji 
 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy przedstawił informację z realizacji uchwał 
podjętych na ostatniej sesji.  
 

Lp.  Nr uchwały, 

Data uchwały 

Uchwała w sprawie Informacja o realizacji  

1. XV/125/2016 

24 marca 2016 

zmian w budżecie Gminy Manowo na 2016 
r. 

W trakcie realizacji, została przesłana do 
RIO w celu zbadania zgodności z prawem i 
została opublikowana w Dzienniku 
Urzędowym Województwa Zach. 

2. XV/126/2016 

24 marca 2016 

zmiany wieloletniej prognozy finansowej 

Gminy Manowo na lata 2016 – 2028 

Zrealizowana, została przesłana do RIO w 
celu zbadania zgodności z prawem 

3. XV/127/2016 

24 marca 2016 

wyodrębnienia funduszu sołeckiego w 
budżecie Gminy Manowo na 2017 rok 

Zrealizowana, została przesłana do RIO w 
celu zbadania zgodności z prawem 

4. XV/128/2016 

24 marca 2016 

przyjęcia programu opieki nad zwierzętami 

bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności 

zwierząt na terenie Gminy Manowo w 2016 roku 

W trakcie realizacji, została przesłana do 
Wojewody Zachodniopomorskiego w celu 
zbadania zgodności z prawem. 
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5. XV/129/2016 

24 marca 2016 

przyjęcia sprawozdania Wójta Gminy Manowo z 

wykonania zadań Gminnego Programu 
Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych w 2015 roku 

W trakcie realizacji, została przesłana do 
Wojewody Zachodniopomorskiego w celu 
zbadania zgodności z prawem 

6. XV/130/2016 

24 marca 2016 

przyjęcia sprawozdania Wójta Gminy Manowo z 

wykonania zadań „Gminnego Programu 

Przeciwdziałania Narkomanii na lata 2015-

2018” w 2015 roku 

W trakcie realizacji, została przesłana do 
Wojewody Zachodniopomorskiego w celu 
zbadania zgodności z prawem  

7. XV/131/2016 

24 marca 2016 

udzielenia zgody na nabycie w drodze 

komunalizacji na rzecz Gminy Manowo 

nieruchomości stanowiących własność Skarbu 
Państwa położonych w obrębie ewidencyjnym 

Wyszewo 

W trakcie realizacji, została przesłana do 
Wojewody Zachodniopomorskiego w celu 
zbadania zgodności z prawem 

8. XV/132/2016 

24 marca 2016 

zaliczenia drogi do kategorii dróg gminnych W trakcie realizacji, została przesłana do 
Wojewody Zachodniopomorskiego w celu 
zbadania zgodności z prawem 

 
 
 
Ad.I.6. Informacja z pracy komisji RG w okresie międzysesyjnym 
 

Brak 
 
 
Ad.I.7.  Interpelacje i zapytania 
 

Radny Andrzej Ćwikliński: 
� Oświetlenie – czy jest możliwość założenia oświetlenia na drodze między jeziorem 

a płotem ośrodka Radew? Dwie osoby zgłaszały mi, że jest tam ciemno. 
� Droga Lisowo-Jagielno wymaga naprawy oraz wykonania odwodnienia. 
 
Radna Joanna Czerwiak: 

� Boisko do siatkówki w Grzybnicy – przestała się na nim zbierać woda. W 
związku z tym proszę o obłożenie go polbrukiem. 

� Zjazd z drogi nr 11 do bloku wymaga pilnego remontu. Na odcinku 15 m są 
bardzo głębokie dziury.   

 
Radny Mirosław Pawlak: 

� Stan hydrantów jest katastrofalny (brak zaślepek, uszczelek) – proszę o 
przyjrzenie się tej sprawie. 

� Na jakim etapie są uzgodnienia odnośnie ścieżki rowerowej? 
 
Radny Michał Bamburak: 
� Zakład Energetyczny obcinał w Cewlinie gałęzie i zostawił je na poboczach. Kto 

ma to posprzątać.  
� Hydranty – nie ma uszczelek, a miał być wykonany przegląd hydrantów. 
� Proszę o przyspieszenie prac frezowania korzeni po wyciętych drzewach. Usunięto 

dopiero 2 korzenie. 
� Czy jest możliwość położenia destruktu na drodze do lasu? 
 
Radny Stanisław Turowski: 
� Droga kasztanowa w Boninie – tak jest usytuowany wyjazd na drogę krajową, że 

widoczność jest ograniczona i nie ma żadnego znaku informacyjnego, że jest 
skrzyżowanie. Proszę o interwencję w tej sprawie w GDDKiA. 
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� Oczyszczanie rowów kanalizacyjnych – za oczyszczalnią w Boninie znajduje się 
rów, który jest zarośnięty. Proszę o oczyszczenie rowu na odcinku od boiska do 
oczyszczalni. 

 
Radny Andrzej Sokalski: 
� Czy został zmieniony operator energii elektrycznej (był problem z przepompownią) 

i czy sprawa świateł nad drogą nr 11 jest już dopięta? 
� Zrobiliśmy odcinek chodnika przy wyjeździe na drogę krajową – czy możemy liczyć 

na położenie asfaltu na tym odcinku? 
 
 
 
Ad.I.8. Trybuna obywatelska 
 

Ewa Trojanowska – Przewodnicząca rady Osiedla w Boninie:  
� Studzienki przy drodze powiatowej w Boninie – prosimy o udrożnienie 

zapchanych studzienek. W tej drodze są również dziury. 
 
Bogumiła Wasilewska – Prezes Zarządu Stowarzyszenia Ziemi Manowskiej: 

� Zbliża się sezon turystyczny i w związku z tym proszę o pomoc w przygotowaniu 
Kamiennych Kręgów do sezonu (14 maja).  

� Zapraszam również członków i kandydatów na zebranie sprawozdawczo-
wyborcze (Cewlino, 19 maja). 

 
Wanda Węgrzyńska – Sołtys Sołectwa Manowo:  

� Parking przy ośrodku zdrowia – jest zastawiony dużymi samochodami, a osoby 
udające się do ośrodka nie mają gdzie zaparkować. 

� Remont drogi w stronę p. Szymborskich – droga jest nieprzejezdna.  
� Mieszkańcy posesji 6-18 proszą o lampę oświetleniową. 
� Przy Tartaku w rowie są ogromne ilości butelek. Mieszkańcy proszą o 

uporządkowanie tego terenu.  
 
Sławomir Jamka – Przewodniczący Rady Osiedla: 

� Od pewnego czasu w Rosnowie funkcjonuje fontanna. Jest to jeden z 
elementów rewitalizacji terenu przy klubie osiedlowym. Dziękuję za pomoc w 
tym przedsięwzięciu p. Robertowi Murii. Teren jest uporządkowany,  są nowe 
nasadzenia, wyremontowane ławki, częściowo położony polbruk. Serdecznie 
państwa zapraszam do odwiedzenia tego miejsca.  

� Zwróciła się do mnie grupa Komitet Obrony Transportowców z Rosnowa z 
prośbą o rozważenie możliwości stworzenia przy oczyszczalni myjni 
samochodowej. Proszę p. Roberta Murii i p. Wójta o przekazanie mi stanowiska 
w tej sprawie.  

 
Radny Andrzej Ćwikliński: 

� Hydranty w Cewlinie – Wójt był w czasie akcji straży i zna stan hydrantów. 
Przydałaby się akcja sprawdzenia przez strażaków stanu hydrantów na terenie 
gminy Manowo. 

 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy Manowo: to jest doby pomysł. Porozmawiamy o tym 
w przerwie sesji. 
 
Marzena Ziubrowska – Sołtys Kretomina:  

� Dziękuję za szybką interwencję w sprawie dróg. Mieszkańcy są zadowoleni i 
bardzo dziękują.  
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Tadeusz Mikulski – Sołtys Wyszeborza:  

� Prosimy po położenie polbruku koło klubu w Wyszeborzu. 
 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy Manowo: p. Adam Witkowski pokazał, że potrafi 
wykonać wiele prac. Między innymi wykonał chodnik w Boninie. Teraz remontuje 
pomieszczenia po GOPS. Lista prac do zrobienia jest bardzo długa. Musimy ustalić 
harmonogram tych prac. 
 
 

I przerwa – 1205 - 1230  

 
 
 
Ad.II.1. Obchody Międzynarodowego Dnia Ziemi w Gminie Manowo – XVI 
Edycja Gminnego Konkursu Ekologicznego i stan ochrony środowiska 
 
Zrealizowany na początku sesji. 
 
 
Ad.II.2. Sprawozdanie finansowe za 2015 rok z działalności Spółki 
Elektrociepłownia Rosnowo 

 
Sprawozdanie z działalności Spółki przedstawił Robert Murii – prezes Spółki 
Elektrociepłownia Rosnowo. Sprawozdanie stanowi załącznik do protokołu. 
 
 
 
Ad.II.3. Informacja z realizacji Programu współpracy z organizacjami 
pozarządowymi 

Informację na temat realizacji Programu współpracy z organizacjami pozarządowymi 
przedstawiła Dorota Zwiefka – inspektor ds. promocji i rozwoju gminy: organizacje 
pozarządowe są ważnym partnerem Gminy Manowo w realizacji jej zadań 
statutowych. Samorząd Gminy Manowo współpracuje z sektorem pozarządowym 
zlecając mu realizację zadań publicznych z przekonaniem, że organizacje 
pozarządowe, znając potrzeby lokalne, mogą realizować je skuteczniej i efektywniej 
niemal w każdym obszarze życia społecznego i gospodarczego. Rada Gminy Manowo 
uchwałą nr XLVIII/313/2014 z dnia 12 listopada 2014 r.  przyjęła „Program i 
zasady współpracy Gminy Manowo z organizacjami pozarządowymi oraz innymi 
podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego na rok 2015”.  
Podjęcie uchwały wynikało z art. 5a ust. 1 ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 r. o 
działalności pożytku publicznego i o wolontariacie (Dz.U. z 2014 r. poz. 1118 ze 
zmianami) nakładającego na organ samorządu terytorialnego obowiązek uchwalania 
corocznych programów współpracy z organizacjami pozarządowymi. Zgodnie z art. 5a 
ust. 3 ustawy o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie, Wójt Gminy 
zobowiązany jest do przedłożenia Radzie Gminy informacji o sposobie realizacji 
„Programu”. Współpraca gminy z organizacjami miała charakter współpracy 
finansowej oraz pozafinansowej obejmującej strefy pożytku publicznego: kulturę 
fizyczną i sport, działania na rzecz osób niepełnosprawnych, ratownictwo i ochronę 
ludności, pomoc społeczną, edukację, oświatę i wychowanie. 
Współpraca o charakterze finansowym Gminy Manowo z organizacjami 
pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku 
publicznego polegała na zlecaniu realizacji zadań publicznych w formie powierzania i 
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wspierania realizacji zadań publicznych wraz z udzieleniem dotacji. Zlecanie zadań 
odbywało się w drodze otwartych konkursów ofert ogłaszanych w trybie ustawy z dnia 
24 kwietnia 2003 r. o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie (Dz.U. z 2014 
r. poz. 1118 z późn. zm.). W 2015 r. ogłoszono 3 otwarte konkursy ofert. Łączna 
wysokość środków przeznaczonych w formie dotacji w ramach konkursów wyniosła 
307.000 zł i na taką też kwotę  podpisano umowy z organizacjami pozarządowymi. 
W ramach przyznanych dotacji 7 podmiotów prowadzących działalność pożytku 
publicznego zrealizowało 7 projektów. 
 

Zadania współfinansowane z budżetu Gminy Manowo 
Liczba otwartych konkursów ofert 3 

Liczba ofert złożonych w otwartych konkursach ofert 7 
Liczba zawartych umów na realizację zadania publicznego 7 

Liczba umów zerwanych lub unieważnionych 0 
Liczba organizacji pozarządowych podejmujących zadania 

publiczne w oparciu o dotacje 
7 

Wysokość udzielonych dotacji 307.000,00zł 
 

Wójt Gminy Manowo zarządzeniem 3/2015 z dnia 7 stycznia 2015 r.  ogłosił otwarte 
konkursy ofert na wspieranie wykonywania zadań publicznych będących zadaniami 
własnymi gminy w 2015 r. przez organizacje pozarządowe oraz inne podmioty 
prowadzące działalność pożytku publicznego. 
Do konkursów była powołane komisje konkursowe, których zadaniem była ocena 
ofert złożonych w ramach otwartych konkursów. W skład komisji wchodził 
przedstawiciel organizacji, pracownicy merytoryczni urzędu oraz osoba 
odpowiedzialna za współpracę z organizacjami pozarządowymi. 
 

Lp. Nazwa organizacji Nazwa zadania Przyznana 
dotacja 

Rozliczono 
na kwotę 

1. Gminny Klub 
Sportowy „LEŚNIK 
MANOWO” 

Piłka nożna - popularyzacja 185.000 185.000 

2. Klub Sportowy 
ZRYW KRETOMINO 

Popularyzacja i rozwój piłki 
nożnej na terenie województwa 
zachodniopomorskiego 

50.000 50.000 

3. Stowarzyszenie 
Sportowo – 
Rekreacyjne 
„FORMA 
ROSNOWO” 

Organizowanie zajęć, 
zawodów, współzawodnictwa 
sportowego o zasięgu lokalnym 
i ponadregionalnym w oparciu 
o dyscyplinę – lekkoatletyka” 

4.000 4.000 

4. Młodzieżowy Klub 
Sportowo „Centrum 
Rekreacji Wyszewo” 

Twój Pomysł „NA ZDROWIE” 3.000 3.000 

5. Zapaśniczy Klub 
Sportowy w 
Koszalinie 

Organizowanie szkoleń, 
zawodów, współzawodnictwa 
sportowego o zasięgu 
lokalnym, regionalnym i 
ponadregionalnym w oparciu o 
dyscyplinę sportu – zapasy 
 

8.000 8.000 

RAZEM 250.000 250.000 
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W ramach otwartego konkursu ofert, na zadanie dotyczące działań na rzecz osób 
niepełnosprawnych wpłynęła jedna oferta złożona przez: Pomorską Fundację „Jaś i 
Małgosia” z Cewlina.  

Lp. Nazwa organizacji Nazwa zadania Przyznana 
dotacja 

Rozliczono 
kwotę 

1. Pomorska Fundacja 
„Jaś i Małgosia” z 
Cewlina 

Zapewnienie mieszkańcom 
sprzętu rehabilitacyjno - 
medycznego 

17.000 17.000 

RAZEM 17.000 17.000 
Na zadanie z zakresu ratownictwa i ochrony ludności wpłynęła jedna oferta – 

Ochotniczej Straży Pożarnej z Wyszewa. 
Lp. Nazwa organizacji Nazwa zadania Przyznana 

dotacja 
Rozliczono 

kwotę 
1. Ochotnicza Straż 

Pożarna w Wyszewie 
Zapewnienie ochrony 
przeciwpożarowej na terenie 
gminy Manowo 

40.000 40.000 

RAZEM 40.000 40.000 
 

Gmina Manowo przekazuje również dotację na prowadzenie Środowiskowego 
Domu Samopomocy w Manowie. Konkurs na jego prowadzenie  został ogłoszony w 
2013r. Umowa została podpisana na okres 5 lat. Środowiskowy Dom Samopomocy 
prowadzi Pomorska Fundacja „Jaś i Małgosia” z Cewlina. W roku 2015 r. organizacja 
otrzymała następujące środki: 

Lp. Nazwa organizacji Nazwa zadania Przyznana 
dotacja 

Rozliczono 
kwotę 

1. Pomorska Fundacja 
„Jaś i Małgosia” z 
Cewlina 

Prowadzenie 
Środowiskowego Domu 
Samopomocy w Manowie 

324.894 324.894 

RAZEM 324.894 324.894 
 

W roku 2015 Gmina Manowo na podstawie uchwały Nr XXXIV/251/2009 Rady 
Gminy Manowo z dnia 29 października 2009 r. w sprawie określenia trybu i 
rozliczania dotacji dla szkół niepublicznych o uprawnieniach szkół publicznych, 
niepublicznych przedszkoli oraz niepublicznych zespołów wychowania 
przedszkolnego i punktów przedszkolnych prowadzonych na terenie Gminy Manowo, 
podpisała umowę z Towarzystwem Przyjaciół Dzieci Oddział Okręgowy w Koszalinie 
na prowadzenie dwóch punktów przedszkolnych na terenie gminy, tj. Ognisko 
Przedszkolne TPD Motylki w Manowie oraz Ognisko Przedszkolne TPD Leśne Ludki w 
Wyszewie. Na ten cel przekazała w 2015 r. dotację w kwocie 71.900,28 zł. Z czego 
47.797,16 zł otrzymało Ognisko Motylki. Leśne Ludki otrzymały dotację w wysokości 
24.103,12 zł za okres 8 miesięcy. Gmina Manowo w 2015 r. wspierała sektor 
pozarządowy również w formach pozafinansowych. Promowała lokalne organizacje 
pozarządowe i podejmowane przez nie działania na stronie internetowej 
www.manowo.pl. w lokalnej gazecie „Gmina nad Radwią” oraz w „Gazecie Ziemskiej” 
wydawanej przez Starostwo Powiatowe w Koszalinie. 
W ramach polityki informacyjnej na stronie internetowej gminy utworzona została 
zakładka przeznaczona dla organizacji pozarządowych. Na stronie tej zebrana została 
również baza organizacji działających na terenie gminy.  
Za pośrednictwem strony internetowej urzędu, Biuletynu Informacji Publicznej oraz 
tablicy ogłoszeń informowano organizacje pozarządowe o możliwości uczestnictwa w 
otwartych konkursach ofert na realizację zadań publicznych.  
Na stronie internetowej zamieszczane były również  informacje dotyczące szkoleń i 
projektów skierowanych do organizacji pozarządowych. Istotną częścią współpracy 
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gminy Manowo z organizacjami pozarządowymi  było wsparcie organizacyjne przy 
prowadzonych przedsięwzięciach np. poprzez udostępnienie sprzętu, wypożyczenie 
namiotów, promocję imprez. Organizacje pozarządowe  włączają się w organizacje 
imprez na terenie Gminy Manowo. 
 

 
Ad.II.4. Podjęcie uchwały w sprawie: 
 

a) statutu Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Manowie, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 22 kwietnia 2016 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr XVI/133/2016, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 13 radnych 

b) wyrażenia zgody na zawarcie umowy dzierżawy nieruchomości, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 22 kwietnia 2016 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski?  
Sławomir Jamka – Przewodniczący Rady Osiedla w Rosnowie: ośrodek będzie 
oferował usługi w zakresie lekarza pediatry, stomatologa i lekarza 
rodzinnego. Czy będą jeszcze jakieś dodatkowe usługi? Kiedy zostanie 
uruchomiony ośrodek zdrowia? 
Wójt: Ci Państwo są zainteresowani jak najszybszym uruchomieniem 
ośrodka. My mamy do końca roku ważną umowę z obecną firmą świadczącą 
usługi lekarza rodzinnego. Być może przez krótki okres będziemy mieli 2 
firmy świadczące usługi. Standard lokali i usług spowoduje, że mieszkańcy 
będą się zapisywali do wybranej firmy. Nasze działania mogą polegać tylko na 
tym, że nie przedłużymy umowy z obecną firmą.  
Jan Prus – Przewodniczący Rady: firma deklarowała, że w ciągu kilku 
miesięcy są w stanie zaadaptować ten obiekt.  
Wójt: firma u nas funkcjonuje już rok czasu. Jak zaczynała w Manowie to 
miała poniżej 1300 pacjentów. Obecnie mają 1700 osób. Wielu pacjentów 
powróciło. Dzisiaj jest bardzo trudno o lekarza rodzinnego. Długo nie 
mogliśmy nikogo znaleźć do Manowa. Ta firma chce z własnych środków 
wyremontować ten obiekt i zaadaptować na ośrodek zdrowia. Planują w 
naszej gminie zostać dłużej.  
 
Uchwała otrzymała Nr XVI/134/2016, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 13 radnych 
 

c) wyrażenia zgody na nabycie prawa własności nieruchomości, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 22 kwietnia 2016 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XVI/135/2016, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 13 radnych 

d) wyrażenia zgody na nabycie prawa własności nieruchomości, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 22 kwietnia 2016 roku. Czy do tego 
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projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XVI/136/2016, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 13 radnych 

e) wyrażenia zgody na nabycie prawa własności nieruchomości, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 22 kwietnia 2016 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XVI/137/2016, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 13 radnych 

f) wyrażenia zgody na nabycie prawa własności nieruchomości, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 22 kwietnia 2016 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XVI/138/2016, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 13 radnych 

g) wyrażenia zgody na zawarcie z dotychczasowym dzierżawcą kolejnej 
umowy dzierżawy, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 22 kwietnia 2016 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XVI/139/2016, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 13 radnych 

h) stanowiska Rady Gminy Manowo w przedmiocie apelu Rady Gminy 
Dobrzeń Wielki o zmiany przepisów ustawy o samorządzie gminnym w 
zakresie regulującym zmiany granic terytorium gmin  
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 22 kwietnia 2016 roku. Czy do tego 
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XVI/140/2016, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 13 radnych 

 
 
 
 
 
Ad.II.5. Wolne wnioski i informacje 
 

Jan Prus – Przewodniczący Rady:  
� Oświadczenia majątkowe – proszę o dotrzymanie terminu złożenia 

oświadczeń za 2015 rok do końca kwietnia. 
� Do Rady wpłynął wniosek Prokuratury Rejonowej w dotyczący zmiany 

uchwały w sprawie wzorów druków deklaracji podatkowych (wykreślenie z 
druków informacji o odpowiedzialności karnej). 
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� Wpłynęła opinia Regionalnej Izby Obrachunkowej w sprawie wykonania 
budżetu gminy za 2015 rok. 

 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy Manowo: podczas sesji otrzymaliśmy informację, że 
kolektor ściekowy w Kretominie wybija. Okazało się, że na ścieżce rowerowej między 
pompownią 5  a ulicą Diamentową jest zatkane.  
 
 
 
Ad.II.6. Odpowiedzi na interpelacje 
 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy udzielił odpowiedzi na interpelacje zgłoszone przez: 
- A. Ćwiklińskiego: 

� Lampa koło ośrodka wypoczynkowego –  ta sprawa była już poruszana w 
poprzednich kadencjach. Wiemy, że jest taka potrzeba. Na te inwestycję 
trzeba mieć projekt i pozwolenie na budowę.  

� Droga do Lisowa – ostatni raz była robiona 3 lata temu. W ostatnim okresie 
była tylko odnowiona. Było też robione odwodnienie. Naprawę tej drogi 
mamy na uwadze w najbliższym czasie.  

� Hydranty – na terenie gminy jest ponad 300 hydrantów. Jest już dużo 
nowych, ale jeszcze wiele wymaga wymiany. Przegląd przez OSP to dobry 
pomysł. Do wymiany uszczelek nie potrzeba dużych nakładów. 
Prawdopodobnie mieszkańcy nam kradną w nocy wodę. Będziemy z 
prezesem Spółki robić wszystko, żeby sukcesywnie wymieniać te hydranty.  

- J. Czerwiak: 
� Boisko do siatkówki – wrócimy do tego. 
� Zjazd z drogi krajowej do bloku w Grzybnicy -  postaramy się to zrobić w 

miarę szybko (w maju). 
- M. Pawlaka: 

� Ścieżka rowerowa –  jest już projekt. W programie, w którym bierzemy 
udział mogą być dofinansowane drogi alternatywne niskoemisyjne do 5 km. 
Nasz projekt ma odcinek 5.600 m (od Manowa do granicy z Koszalinem). 
Mogą nam to zarzucić. Jeszcze nie ma konkretnych rozstrzygnięć, ale na 
90% można powiedzieć, że będzie zrealizowana, ponieważ jesteśmy w ZIT, 
do którego nalżą 3 powiaty 18 gmin i postawiliśmy na 1 inwestycję z 
maksymalnym dofinansowaniem w wys. 85%. 

- M. Bamburaka: 
� Usunięcie gałęzi – oni to powinni sprzątnąć. Zainteresujemy się tym.  
� Wycięcie pni –  trudno znaleźć wykonawcę.  
� Destrukt na drogę w Cewlinie – dla mnie na ten rok to jest priorytet. 

Wszystko co uda się załatwić przeznaczymy na tę drogę. 
- S. Turowskiego: 

� Wjazd na drogę kasztanową – potrzebny jest tam znak. Zgłosimy tę sprawę 
do zarządu dróg.  

� Rów melioracyjny – chcemy zlikwidować oczyszczalnię ścieków, żeby m.in. 
tego rowu nie czyścić. To nie jest prosty temat. Dzisiaj już nie ma ludzi, 
którzy potrafią to zrobić.  

- A. Sokalskiego: 
� Zmiana operatora – sprawa się toczy od grudnia. Czekamy na podpisanie 

czterech umów z nowym operatorem energii. Jedna z tych umów dotyczy 
znaku D-6. 

� Skrzyżowanie –  Dyrektor ZDP powiedział, że przy najbliższej okazji będzie 
to zrobione (kilkanaście metrów nawierzchni). Tam są duże ilości piachu i 
nie wiem, czy WUKO będące w posiadaniu Spółki poradzi sobie z tym.  



13 
 

- E. Trojanowską: 
� Studzienki –  to jest droga powiatowa, ale studzienki zobowiązaliśmy się 

robić my. Domówię się w tej sprawie z p. R. Murii.  
- W. Węgrzyńską: 

� Parking  – zwrócimy się do właściciela pojazdów o opuszczenie tego 
parkingu. 

� Rów należy do Tartaku – zwrócimy się do dyrektora o uporządkowanie 
terenu.  

- S. Jamkę: 
� Myjnia bezobsługowa – gdyby ktoś chciał prywatnie otworzyć, to proszę 

bardzo.  
 

 
 
Ad.II.7. Zakończenie 
Z uwagi na wyczerpany porządek obrad Przewodniczący Rady Gminy zamknął 
Obrady XVI Sesji Rady Gminy Manowo. 
 
 
Protokołowała: 
Anna Drabik 

 
 


